



# ကညီဂွံဝိခွဲးယာ်ကရူၢ်

မၤနီၣ်မၤယါတၢ်မၤဘၣ်ဒိဘၣ်ထံးပှၤဂွံဝိခွဲးယာ်လၢကီၢ်ပယီၤခိၣ်ဒိၣ်န့ၣ်သဝီပှၤ

## တၢ်ပာ်ဖျါအဖုၣ်

လၢဒိၣ်စ့ဘၢၣ် ၆သီ, ၂၀၂၃ နံၣ်/ KHRG လံာ်ကတြၢ်နီၣ်ဂံၢ်- 23-239+255-D1

### ဘျးဒဝဲၢ်ကီၢ်ရ့ၣ် တၢ်ပာ်ဖျါအဖုၣ်- တၢ်မၤသံ, တၢ်ဒွဲၣ်အူဟံၣ်ဃီ, တၢ်ဖိၣ်ပီၤတၢ်ဒီးတၢ်သုပှၤကညီဒိတၢ်ဒိသဒါစုကဝဲၤဖဲ လၢကဆီကီၢ်ဆၣ်, လၢယုၤလံ ၂၀၂၃နံၣ်

တၢ်ပာ်ဖျါအဖုၣ် တဘျးအံၤ ပာ်ဖျါဝဲ တၢ်ကဲထီၣ်အသးဖဲ လၢကဆီကီၢ်ဆၣ်, ဘျးဒဝဲၢ်ကီၢ်ရ့ၣ် ဖဲလၢယုၤလံ ၂၀၂၃နံၣ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲလၢယုၤလံ ၉သီ, ၂၀၂၃နံၣ်န့ၣ် ထံကီၢ်တၢ်ပတၢ်ပြးကီၢ်ကးကရၢ (SAC) အခိၣ်ချ့သုးရ့ၣ်နီၣ်ဂံၢ် (ခမရ-၅၅၉) ဒီး (ခမရ-၅၆၀) သ့ၣ်တဖၣ် မၤန့ၣ်ဆူၣ်ဝဲပှၤသဝီဖိ အဂၤ ၁၀ဘျး, ပာ်ဃုာ်ဒီး ဖိသုၣ် ဂုၤန့ၣ်တဂၤ ဒီးမၤဆူၣ်အဝဲသ့ၣ်ဝဲပီၤတၢ်ဒီးကဲ တၢ်ဒိသဒါစုကဝဲၤ ဖဲတၢ်ဒုးကဲထီၣ်လၢအဝဲသ့ၣ်ဒီး ကီၢ်သုလုၤသုးမ့ၢ်ဒိၣ် (KTLA), ကမ့ၢ်တၢ်ဒိသဒါသုး (PDF) ဖဲအ---သဝီ ကပၤ, တီၤငါတၢ်ကရူၢ်, လၢကဆီကီၢ်ဆၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဒုးကဲထီၣ်ဝဲအလီၢ်ခဲ SAC သုး ဒွဲၣ်အူထီၣ်စ့ၢ်ကီၢ်ပှၤသဝီဖိတဂၤ အဟံၣ်ဒိတၢ်မၤအထီၣ်ဒါကုၢ်တၢ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲလၢယုၤလံ ၃၀သီ, ၂၀၂၃နံၣ်န့ၣ်, တၢ်ကဲထီၣ်သးအဂၤတၢ်ဒါ ဘျးဒဝဲၢ်ဒီး PDF သုး မၤသံပှၤသဝီဖိတဂၤ လၢအ---သဝီ ဝီဖျါအပာ်ကမၣ်ဝဲလၢ အကဲန့ၢ် SAC အတၢ်မဲာ်ချ့အယီၤန့ၣ်လီၤ.<sup>1</sup>

#### တၢ်ဒုးကဲထီၣ်, တၢ်ဒွဲၣ်အူဟံၣ်ဃီ, တၢ်ဖိၣ်ပီၤတၢ်ဒီး တၢ်သုပှၤကမ့ၢ်ဒိတၢ်ဒိသဒါစုကဝဲၤ

ဖဲလၢယုၤလံ ၉သီ, ၂၀၂၃နံၣ်န့ၣ်, ထံကီၢ်တၢ်ပတၢ်ပြးကီၢ်ကးကရၢ (SAC) အခိၣ်ချ့သုးရ့ၣ်နီၣ်ဂံၢ် (ခမရ-၅၅၉) ဒီး (ခမရ-၅၆၀) လၢအအိၣ်ဆီလီၤသးဖဲ လုၤညၢၤဘျးပှၤသဝီ, တီၤငါတၢ်ကရူၢ်, လၢကဆီကီၢ်ဆၣ်, ဘျးဒဝဲၢ်ကီၢ်ရ့ၣ်န့ၣ်, လဲၣ်လီၤဝဲဆူ အ--- သဝီ, တီၤငါတၢ်ကရူၢ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲဂီၤခိ ၈န့ၣ်ရံၣ်န့ၣ်, အဝဲသ့ၣ်လဲၤကျဲဆူသဝီအခါ ဖိၣ်န့ၣ်ဝဲ ဒ---, လၢအမ့ၢ် အ---သဝီဖိန့ၣ် လီၤ. ဒ--- စံးဝဲလၢ, SAC သုးဖိတဖၣ်ဖိၣ်အိၣ်ဝဲ မၤအဝဲတၢ်စုကဝဲၤပိးလီၤတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ဒ--- တဲအဝဲသ့ၣ်လၢ, “ယဟီၢ်ဒုဆါ အယီၤ ယဝဲကျိချ့တန့ၢ်ဘၣ်” ဖဲန့ၣ်ဆၢကတီၢ် SAC သုးဖိတဂၤလၢအမံၤမ့ၢ် ကိၤစါနဲၤ တဲဆၢအိၣ် “နတဘျးဟးတဲနီၤစါတၢ်တ ဂ့ၤ. နကဘျး ဝဲတၢ်လၢပမၤနဝဲလီၤ”. ဖဲန့ၣ်အဝဲသ့ၣ်မၤန့ၣ်ဆူၣ် ဒ---လၢကဝဲဝဲ ကျိချ့သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

တကးဒိးဘၣ်, SAC ဖိၣ်န့ၣ်စ့ၢ်ကီၢ်ပှၤသဝီဖိတဂၤလၢလၢအထံၣ်န့ၣ်ဝဲလၢကျဲဒီး မၤဆူၣ်အဝဲသ့ၣ်ဝဲပီၤတၢ်ဒီးကဲ တၢ်ဒိသဒါစုကဝဲၤန့ၣ်လီၤ. ဒ--- ပာ်ဖျါထီၣ်ဝဲလၢ SAC သုးဖိၣ်န့ၣ်ဝဲပှၤသဝီဖိခဲလၢ် အဂၤ ၁၀ဒီး မၤဆူၣ်အဝဲသ့ၣ်ဝဲကျိချ့ပှၤသ့ၣ်တဖၣ်ဒီး မၤ

<sup>1</sup> တၢ်ဂွံတၢ်ကျိၤလၢ လံာ်ပာ်ဖျါတဘျးအံၤအပူၤန့ၣ် တၢ်ဒီးန့ၢ်ဘၣ်အိၣ်ဖဲ လၢယုၤလံ တုၤလၢအိၣ်ကူး ၂၀၂၃နံၣ် အပူၤန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်တၢ်ဆၢဟ့ၣ်ထီၣ်အိၣ်လၢ လီၢ် ကဝီၤပှၤမၤသကးတၢ်တဂၤ ဖဲဘျးဒဝဲၢ်ကီၢ်ရ့ၣ်အပူၤ လၢအဘၣ်တၢ်သိၣ်လီၤအိၣ် လၢကညီဂွံဝိခွဲးယာ်ကရူၢ် KHRG လၢကမၤနီၣ်မၤယါတၢ်မၤဘၣ်ဒိ ပှၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိခွဲးယာ်အတၢ်အိၣ်သးတဖၣ်ဖဲလီၢ်ကဝီၤပူၤန့ၣ်လီၤ. ပှၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်တဖၣ်အမံၤ, တၢ်ဂီၤဒီး အိၣ်ဆိးလီၢ်ကျဲ လီၤတၢ်လီၤဆဲးတဖၣ်န့ၣ် တၢ်မၤလီၤဘၢအိၣ်လၢအဝဲနီၢ်ကစၢ်တၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂွံတၢ်ကျိၤလၢ တၢ်ကွဲးဂ့ၤအိၣ်ထီၣ်အိၣ် ဖဲပနီၣ်ကဝီၤအပူၤန့ၣ် မ့ၢ်ဝဲဒၣ် KHRG အတၢ်ကွဲးဂ့ၤထီၣ်တၢ်ဂွံတၢ်ကျိၤန့ၣ်လီၤ.

အဝဲသ့ၣ် ဟးလၢတၢ်မဲၣ်ညါ ဒ်သီးဒုၣ်ဒါသုတခးအဝဲသ့ၣ်တဂ့ၢ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ပုၤသဝီဖိလၢတၢ်ဖိၣ်န့ၢ်အီၤအကျါ ပၣ်ဃုာ်ဝဲဒီး ဖိသၣ် (၃) နံၣ်တဂၤဒီးအမိၢ်, လၢဘၣ်တၢ်မၤဆူၣ်အီၤလၢကပိာ်ပုၤသုးဖိတဖၣ်အခံ ဒ်တၢ်ဒိသဒါစုကဝဲၤအသီးန့ၣ်လီၤ.

ဖဲ SAC သုးလဲၤတုၤဆူပုၤသဝီဖိ ခ--- အကျိးကရူၢ်ပုၤ, လၢဘ--- တၢ်လီၢ်, ဖဲဂီၤခီ ဉန့ၣ်ရံၣ်န့ၣ်, အဝဲသ့ၣ်သဂၢၢ်လိာ်သးဒီး ကီၢ်သူလုၤသုးမုၢ်ဒိၣ် (KTLA) ဒီး တၢ်ဒိသဒါကမုၢ်သုး (PDF) တဘျီယီ တၢ်ဒုးကဲထီၣ်ဝဲဖဲ ခ--- အဟံၣ်ဃၢၤ, လၢအဘူးဒီး အ---သဝီ, တီၤငါတၢ်ကရူၢ်န့ၣ်လီၤ. KTLA ဒီး PDF သုးတဖၣ်သ့ၣ်ညါဝဲလၢ ပုၤသဝီဖိအိၣ်လၢ SAC သုးကျါအယီ အဝဲသ့ၣ်ပတုၣ်ကွံာ် တၢ်ဒုးဒီးကွံာ်လီၤက့ၤအလီၢ်ခံန့ၣ်လီၤ. ဖဲတၢ်ဒုးကဲထီၣ်အဆၢကတီၢ်, SAC သုးတဖၣ် မၤပုၤသဝီဖိလၢအဖိၣ်န့ၢ်ဝဲတဖၣ် ကျူးလီၤ ဘၣ်ဆၣ် အဝဲသ့ၣ်တဟ့ၣ်အခွဲးလၢသဝီဖိကဟံၣ်လီၤကွံာ် ကျိၣ်ပုၣ်သ့ၣ်သ့ၣ်တဖၣ်ဘၣ်. တၢ်ဒုးကဲထီၣ်ဆၢကတီၢ် ပုၤသဝီဖိသ့ၣ် တဖၣ်တဘျီဒိဘၣ်ထံးဒီး ဘၣ်ဒီးကျိၣ်တဂၤဘၣ်. တၢ်ဒုးကဲထီၣ်ဝဲအလီၢ်ခံ, SAC သုးတဲဘၣ်ပုၤသဝီဖိသ့ၣ်တဖၣ်လၢ “သုမၤဂ့ၢ်ဒိၣ်မး” ဝံၤဒီးပုၤကွံာ်အဝဲသ့ၣ်န့ၣ်လီၤ. ပုၤသဝီဖိတဖၣ်အံၤ ဘၣ်ဟးဝဲလၢခိၣ် (၂) န့ၣ်ရံၣ်ကျဲ ဒ်သီးကတုၤတုၤလၢအဟံၣ် အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ဒ--- ဟံ်ဖျါထီၣ်ဆူ KHRG ပုၤထၢတၢ်ကစီၣ်ဖိအိၣ်လၢ ပုၤသဝီဖိလၢတၢ်ဖိၣ်န့ၢ်အီၤတဖၣ် တၢ်ပုၤကွံာ်အီၤဝံၤလဲ ဘၣ်ဆၣ် တုၤအခဲအံၤ ဘၣ်အိၣ်လၢတၢ်ပျံၤတၢ်ဖုးဒီး တၢ်ဘၣ်ယိာ်ဘၣ်ဘီအပူၤန့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်ဘၣ်ယိာ်ဝဲလၢ တၢ်ကဖိၣ်န့ၢ်ကဒီး အီၤဒီး တၢ်ကမၤသံအီၤန့ၣ်လီၤ. သုးခိၣ် မ့မ့ထီမ့ၢ်ပုၤဘၣ်မူဘၣ်ဒါလၢအတီခိၣ်မဲဝဲ (ခမရ- ၅၅၉) ဒီး (ခမရ-၅၆၀) န့ၣ်လီၤ.

ပုၤသဝီဖိသ့ၣ်တဖၣ် SAC သုးပုၤကွံာ်အီၤဝံၤအလီၢ်ခံ ဖဲဂီၤခီ ဉန့ၣ်ရံၣ်န့ၣ်, တၢ်ဒုးကဲထီၣ်ကဒီးလၢ SAC သုးဒီး KTLA/PDF သုးအဘၢၣ်စၢၤ ဖဲအဘူးဒီး ဘ---တၢ်လီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ခးလိာ်သးယံာ် ၃၀ မံးနံးဝံၤအလီၢ်ခံ, KTLA/PDF သုးတဖၣ်ကွံာ်က့ၤအခံန့ၣ်လီၤ. ခ--- လၢအမ့ၢ်ပုၤကျိးကရူၢ်ကစၢ်န့ၣ် အိၣ်ခူသ့ၣ်ဝဲဖဲ တၢ်ဒုးကဲထီၣ်အခိၣ်ဃၢၤတတီၤန့ၣ်လီၤ. အဝဲတဲဘၣ် KHRG ပုၤထၢတၢ်ကစီၣ်ဖိလၢ, တၢ်ဒုးကဲထီၣ်ဝဲအလီၢ်ခံ SAC သုးဖိတဖၣ် ဒွဲၣ်အူထီၣ်ကွံာ်အဟံၣ်ဒိအမ့ၢ်တၢ်မၤအေထီၣ်ဒါအသီး ဒီဖျါအဆိကမိၣ်ဝဲလၢ ပုၤတဂၤအံၤမၤစၢၤ KTLA/PDF သုးတဖၣ်အယီန့ၣ်လီၤ. ခ--- အတၢ်စုလီၢ်ခိၣ်ခိၣ်လၢဘၣ်တၢ်မၤဟးဂီၤအီၤတဖၣ် အပူၤလီၤလၢ ခဲလၢာ်အိၣ်ဝဲ စုပယီၤ ၃၀၀ ကလီၢ်ကူးန့ၣ်လီၤ.



တၢ်ဂီၤတဖၣ်အံၤ ဘၣ်တၢ်ဒိန့ၢ်အီၤဖဲလၢယုၤလဲ ၂၀၂၀ နံၣ် ဖဲအ---သဝီ, တီၤငါဒါကရူၢ်, လၢကဆိကီၢ်ဆၣ်, ဘျဲးဒဝဲၢ်ကီၢ်ရ့ၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂီၤသ့ၣ်တဖၣ် အံၤဟံ်ဖျါဝဲ ခ---ဟံၣ်, လၢဘၣ်တၢ်ဒွဲၣ်အူထီၣ်အီၤလၢ SAC သုး(ခမရ-၅၅၉) ဒီး (ခမရ-၅၆၀) တဖၣ် ဖဲတၢ်ဒုးကဲထီၣ်ဒီး လီၢ်ကဝီၤသုးတဖၣ်ဝံၤ အလီၢ်ခံန့ၣ်လီၤ. (တၢ်ဂီၤ- KHRG)

တၢ်မၤလီၤမၤန့ၢ်ဆူၣ် ဒီးတၢ်မၤသံလၢတဖိးသဲစး

ဖဲလၢယူၤလံ ၃၀သီ, ၂၀၂၃န့ၣ်, မ့ၢ်ဃုၢ်လီၤ ၁န့ၣ်န့ၣ်, PDF သုးဖိလၢအဟဲဆူ ဘ---တၢ်လီၤ, အ---သဝီ, လၢကဆိကီၢ်ဆၣ်, ဘျးဒဝဲၢ်ကီၢ်ရဲၣ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲန့ၣ်, (ပကဖ) PDF သုးရဲၣ်နီၣ်ဂံၢ်-၁ အပုၤသုးဖိ (၅) ဂၤကွၢ်ဖိၣ်န့ၣ်ဝဲ အူဖ---န့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်ဟဲဆူ အူဖ--- အဟံၣ်, ကူသိးဝဲဒ် ကမ့ၢ်အသိးဒီး လၢအဝဲသ့ၣ်အကျိတဂၤ ဃုတၢ်မၤစၢၤဒဲအံၤ “ဖါတၢ်, လဲၤဒုးန့ၣ်ပုၤ အူဂ---အဟံၣ် တထံၣ်မိၤ. ဒီးန့ၣ်လဲၤပိၣ်ပခံၣ်ဒုးန့ၣ်ပုၤကျဲကသ့ၣ်”. ဖဲန့ၣ် အူဖ--- လဲၤပိၣ်အဝဲသ့ၣ်အခံလၢကဒုးန့ၣ်အဝဲသ့ၣ် အူဂ---အဟံၣ်န့ၣ် လီၤ. ဖဲအဝဲသ့ၣ်ဟဲဆူအဆၢကတီၢ် အူဖ--- အမၤစ့ၢ်ကီး အိၣ်ဖဲဟံၣ်န့ၣ်လီၤ.<sup>2</sup>

အူဖ---လဲၤပိၣ်အဝဲသ့ၣ်အခံတဖိးဝဲအလီၢ်ခံ, တၢ်ဆိကမိၣ်ဟဲန့ၣ်လၢအမၤခိၣ်န့ၣ်ပုၤလၢ ပုၤသ့ၣ်တဖၣ်အံၤ မ့ၢ်ပုၤလီၤကဝီၤ ဖဲဖဲအံၤန့ၣ် ကဘၣ်သ့ၣ်ညါဝဲအူဂ---အဟံၣ်, မ့ၢ်လၢပုၤလီၤကဝီၤဖဲအံၤကိးဂၤသ့ၣ်ညါအယိန့ၣ်လီၤ. တဖိးဝဲအလီၢ်ခံ, အမၤနီၤ ဟူဝဲ ကျိပိၣ်သိၣ်ထီၣ်န့ၣ်လီၤ.

အခိၣ်ထံးန့ၣ် ပုၤသဝီဖိအဂၤတဖၣ်ဒီး အမၤနီၤကစၢ်ဒဲဝဲတန့ၣ်လၢ အူဖ--- ဘၣ်တၢ်မၤသံအီၤလံန့ၣ်ဘၣ်. အမၤဆိကမိၣ်ဝဲလၢ KTLA သုးကွၢ်ဖိၣ်အဝဲ, ဒီးတယၢ်ဝဲ သုးလၢအကွၢ်ဖိၣ်တၢ်မ့ၢ် သုးမနုၤတဖုလဲၣ်န့ၣ်လီၤ. အယိအဝဲဆဲးကျိးဝဲ KTLA သုးခိၣ်တ ဂၤ လၢလီၤတဲစိ ဒီးသံကွၢ်ဝဲ မ့ၢ်တၢ်ကဲထီၣ်သးဒီး အဝဲဒဲလဲၣ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲအဝဲကတီၢ်တၢ်ဝဲအလီၢ်ခံ, အဝဲသ့ၣ်ညါဝဲလၢ KTLA သုးတမၤအဝဲတၢ်နီၤတမံၤဘၣ်. ဖဲအဝဲသ့ၣ်ညါထွဲဝဲတဘျီဃီ, အဝဲစးထီၣ်ဟးလူၤဃုကွၢ်အဝဲ ဖဲလၢယူၤလံ ၃၀သီ, ၂၀၂၃န့ၣ်, ဘၣ်ဆၣ်အဝဲတထံၣ်န့ၣ်ကွၢ်အီၤ နီၤတတီၤလၢဘၣ်. လၢခံတန့ၣ် KTLA သုးဖိတဖၣ် ဟးလူၤဃုစၢၤအီၤအဝဲစ့ၢ်ကီးန့ၣ်လီၤ. ဖဲလၢ အီၤကူး ၁သီ, ၂၀၂၃န့ၣ်, အဝဲသ့ၣ် ထံၣ်န့ၣ်ကွၢ် အူဖ---အစိၣ် ဖဲအဘူးဒီးထံကျိတဘိလၢ အ---သဝီန့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်ထံၣ် ဝဲအခိၣ်သ့ၣ်ယံဖျိတဆူ ဒီဖျိတၢ်ခးအီၤလၢကျိချံအယိန့ၣ်လီၤ.

ပုၤဃုထံၣ်သ့ၣ်ညါတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီတဘျီနီၤတဂၤဘၣ် ဒီးပုၤဃုမၤန့ၢ်ကွၢ် တၢ်တီတၢ်တြၢ်လၢ တၢ်ကဲထီၣ်သးအံၤအဖီခိၣ် တဘျီနီၤ တဂၤဘၣ်. အူဖ--- အမၤတယၢ်ဝဲလၢ အဝဲဘၣ်တၢ်မၤသံအီၤခိၣ်ဖျိ အဒီပုၤဝဲၢ်ခွါန့ၣ်မ့ၢ် SAC အသုးတၢ်မဲၣ်ချံအယိန့ၣ်လီၤ. အယိ, အဝဲတယၢ်ဝဲလၢ PDF သုးကဆိမိၣ်ကမၢ်လၢအဝဲမ့ၢ်အဒီပုၤဝဲၢ်ခွါဒီး မၤသံကမၢ်ဘၣ်လၢအီၤန့ၣ်လီၤ. အဝဲဟံၣ်ဖျါထီၣ်ဝဲလၢ အဝဲ လိၣ်ဘၣ်တၢ်တီတၢ်တြၢ်နီၤနီၤလၢအဝဲအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

<sup>2</sup> ကညီဂ့ၢ်ဝီၣ်ခွဲးယၢ်ကရူၢ်, “[In the Dark - The crime of enforced disappearance and its impacts on the rural communities of Southeast Burma since the 2021 coup](#)”, လၢနီၣ်ဝုဘၢၣ်, ၂၀၂၃န့ၣ်, လံာ်ကဘျးပၤနီၣ်ဂံၢ် ၃၃.



တပ်မတော်အဖွဲ့ ဘဏ်တိုက်ခိုက်မှုအခါအခါအခါ ၂၀၂၃ ခုနှစ် နှစ်လယ်။ တပ်မတော်  
ဟန်ဖျါထိပ်ဝဲ အဖွဲ့---အနီခိလၢတၢ်ထံင်န့ၣ်အိဖဲ အ---သဝီ, လၢဂံကဆီ  
ကီၢ်ဆဉ်, ဘျဲဒဝဲကီၢ်ရၣ်န့ၣ်လီၤ။ အဲဘဏ်တၢ်မၤသံအိလၢ PDF သုး  
တဖၣ်န့ၣ်လီၤ။ (တၢ်ဂီၤ-လီၤကဝီၤသဝီဖိ)

**ကညီဂိုဝီခွဲယံကရူဂ် (KHRG) အဂ့ၢ်ဖုၣ်ကိၣ်**

ကညီဂိုဝီခွဲယံကရူဂ် (KHRG) အံၤဘဏ်တၢ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်အိဖဲ ၁၉၉၅ ခု နှစ် ဒီးမ့ၢ်ဝဲလီၢ်ကဝီၤကရၢသဘူတဖုလၢ အၢၣ်လီၤ  
မၤတၢ်လၢ ကမၤဂ့ၤထီၣ်ပုၤဂိုဝီခွဲယံအတၢ်အိၣ်သး လၢကီၢ်ပယီၤမ့ၢ်ထီၣ်ကလံၤထံးအပူၤန့ၣ်လီၤ။ KHRG သိၣ်လိဝဲ  
လီၢ်ကဝီၤဒုသဝီဖိတဖၣ် လၢကမၤနီၣ်မၤဃါတၢ်မၤဘဏ်ဒိပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိခွဲယံအဂ့ၢ်အကျိၤန့ၣ်လီၤ။ KHRG ဘိးဘဏ်ရၢလီၤ  
တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤတဖၣ်အံၤ ဒ်သိးကဟန်ဖျါထီၣ်လီၢ်ကဝီၤပူၤ ကမ့ၢ်တဖၣ်အကလုာ်, အတၢ်တူၢ်ဘဏ်ခိၣ်ဘဏ်, အတၢ်ဘဏ်ယိၣ်  
ဘဏ်ဘို ဒီးအတၢ်ထံင်တၢ်ပံးသးသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ။ န့ၣ်ထံင်သ့ၣ်ညါ ပတၢ်မၤသ့ၣ်တဖၣ်ဖဲ [www.khrg.org](http://www.khrg.org) အပူၤသ့ဝဲ  
ဒၣ်န့ၣ်လီၤ။